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Nejvyšší správní soud:  
Moravskoslezský kraj bránil budování 
větrných elektráren nezákonně 
Šest obcí z Moravskoslez-
ského kraje, jež na svém 
území dlouhodob ě připra-
vují projekty v ětrných 
elektráren, usp ělo u Nej-
vyššího správního soudu 
(NSS) s žalobou proti 
krajskému územnímu plá-

nu. NSS dal obcím za-
stoupeným Advokátní 
kancelá ří Šikola a partne ři 
zapravdu, když zrušil čás-
ti tzv. zásad územního 
rozvoje, které na drtivé 
většin ě Moravskoslezské-
ho kraje prakticky bránily 

umis ťovat v ětrné elektrár-
ny (VTE). 

Zásady územního rozvoje 
Moravskoslezského kraje 
žalobou napadlo těchto 6 
obcí: Nové Lublice, Bratří-
kovice a Moravice na Opav-

sku a Velká Štáhle, Rudná 
pod Pradědem a Bílčice.   

Zrušení zákazu budovat 
větrné elektrárny soudce 
zpravodaj JUDr. Karel Šim-
ka při vynesení rozsudku ve 

Dokon čení na stran ě: 2 
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Nejvyšší správní soud:  
Moravskoslezský kraj bránil budování 
větrných elektráren nezákonně 
čtvrtek 16. června 2011 
odůvodnil tím, že zájem 
kraje na ochran ě krajiny a 
právo obcí rozhodovat o 
využití vlastního území, 
musejí být vyvážené. Mo-
ravskoslezský kraj však 
tento princip ve svém kraj-
ském územním plánu nedo-
držel. Navíc pro tvrdou re-
gulaci větrných elektráren 
neuvedl dostatek důvodů. 
NSS pak zrušil i celou gra-
fickou část územního plánu, 
v níž kraj s odkazem na 
ochranu krajiny vymezoval 
nepřiměřeně rozsáhlé úze-
mí, kde se větrné elektrárny 
stavět nemohly. Podle ana-
lýzy Akademie věd ČR, kte-
rou obce předložily Nej-
vyššímu správnímu soud, 
by tak budování větrných 
elektráren bylo možné pou-
ze na 2,24 % celého území 

kraje, kde je k tomu vhodná 
rychlost větru nad 6 m/s, 
jak požadují předpisy Ener-
getického regulačního úřa-
du. Území s dostatečným 
větrným potenciálem přitom 
pokrývá zhruba 25 % území 
celého kraje.  

Proti rozhodnutí Nejvyšší-
ho správního soudu o 
zrušení části zásad územ-
ního rozvoje se není mož-
né odvolat, rozhodnutí je 
tedy ú činné od okamžiku 
jeho vyhlášení. Moravsko-
slezský kraj již proto nebu-
de moci prostřednictvím 
svých zásad bránit obcím, 
aby si v územním plánu 
plochy pro větrné elektrárny 
vymezily. Starostové dotče-
ných obcí proto rozsudek 
NSS vítají, umožní jim totiž 
pokračovat v dlouhodobě 
připravovaných projektech 
větrných elektráren, které 
byly krajským územním 

plánem pozastaveny. 

Právní zástupce obcí Jiří 
Nezhyba k celé věci dodá-
vá: „Rozsudek Nejvyššího 
správního soudu jasně pou-
kázal na to, že Moravsko-
slezský kraj při regulaci vě-
trných elektráren na svém 
území postupoval nepřimě-
řeně a tedy překročil meze 
zákona." 

Zásady ve zrušených čás-
tech například stanovovaly 
pravidla ochrany „pohledo-
vého obrazu významných 
krajinných horizontů a kra-
jinných dominant nadregio-
nálního významu", a stano-
vila rozsáhlá území, v nichž 
bylo zakázáno umisťovat 
stavby, které svými „ploš-
nými nebo vertikálními pa-
rametry vytvářejí nové po-
hledové bariéry a dominan-
ty v krajině", tedy větrné 
elektrárny. Kdo by ji chtěl 
postavit, musel prokazovat, 

že ta není v „pohledovém 
kontrastu s kulturně histo-
rickými hodnotami" apod. 
Zásady územního rozvoje 
stanovovaly pro posuzování 
„pohledového kontrastu" 
elektráren okruh 5 km od 
každé městské či vesnické 
památkové zóny, sakrální 
stavby, hradu, zámku a vý-
znamného rekreačního ne-
bo lázeňského areálu. Elek-
trárna také nesměla stát 
blíže než 600 metrů od za-
stavěného nebo zastavitel-
ného území.  

Zásady územního rozvoje 
kraje jsou ve smyslu sta-
vebního zákona (č. 
183/2006 Sb.) územně plá-
novacím dokumentem pro 
území celého kraje. Územní 
plány jednotlivých obcí pak 
musí být v souladu se zása-
dami územního rozvoje (viz 
§ 43 odst. 3 stavebního 
zákona).                        JN 

Dokon čení ze strany: 1 

Do 29. července 2011 bu-
de otev řená druhá výzva 
dotačního programu Pod-
pory oprav domovních 
olov ěných rozvod ů. Ten-
to typ d říve užívaných 
trubek skrývá nemalá 
zdravotní rizika, protože 
se z něj do pitné vody 
„vymývá“ olovo. 

„Od roku 2005 bylo díky 
tomuto programu opraveno 
téměř 5 tisíc bytů a stát na 
něj uvolnil 70 milionů ko-
run. Typickými žadateli 

jsou majitelé starších byto-
vých domů v historických 
částech měst a to nejen 
jednotlivci, ale společenství 
vlastníků nebo obce,“ uvedl 
Kamil Jankovský, ministr 
pro místní rozvoj.  

Pro druhou výzvu letos 
zbylo na 5 milionů korun. 
Informace o dotacích na-
jdete na webu MMR. Dota-
ce poskytnutá z tohoto 
podprogramu musí být vy-
čerpána v roce 2011.         

MMR 

Majitelé starších domů 
mají ještě šanci na dotaci 

Chystáte se na podzim 
sázet stromy? Využijte p ří-
ležitosti, kterou Nadace 
Partnerství nabízí všem 
obcím, školám, ob čanským sdružením a p říspěvko-
vým organizacím a zažádejte si o p říspěvek na vý-
sadbu.  

Maximální výše nadačního příspěvku je 20 tisíc korun a 
lze jej uplatnit při koupi sazenic stromů a keřů a na další 
nezbytné náklady spojené s výsadbou.  

Žádat o „tzv. Malý grant“ můžete až do 18. srpna. Pokud 
se rozhodnete vysadit stromy 28. října, můžete se připojit 
k historicky prvnímu pokusu o český rekord v sázení stro-
mů.Další informace o nadačních příspěvcích mohou zá-
jemci nalézt na webových stránkách www.stromzivota.cz. 

Nadace nabízí příspěvky 
na výsadbu stromů 
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Celkem patnáct projekt ů z osmi 
krajů letos obdrží 600 tisíc korun 
na rozvoj zelených stezek Gree-
nways. Nadace Partnerství tak spo-
lečně s Nadací České spo řitelny 
podpo řila n ěkolik propaga čních 
cyklojízd, výstavbu informa čních 
panelů a odpo čívek pro cyklisty 
nebo tišt ěné průvodce.  

„Celkem jsme obdrželi 33 projektů v 
celkové hodnotě 3,2 milionu korun a z 
této sumy bylo v grantovém řízení 
žádáno o 2 a čtvrt milionu korun. 
Podpořit jsme ale mohli jenom někte-
ré z nich, a tak se více jak polovina 
projektů ocitla pod čarou,“ říká koordi-
nátor programu Greenways Nadace 
Partnerství Juraj Flamik. 

Během jedenácti let existence granto-
vého programu podpořila Nadace 
Partnerství přibližně dvě stovky pro-
jektů na stezkách Greenways, které 

si rozdělily více jak 15 milionů korun. 
„Díky tomu jsme tak mohli podpořit v 
uplynulých letech výstavbu 22 odpo-
čívek pro cyklisty, téměř 500informač-
ních panelů a přibližně 50propagač-
ních cyklojízd pro veřejnost,“ doplňuje 
Flamik.  

Letošní rok byl v grantovém řízení 
nejúspěšnější Jihomoravský kraj, ve 
kterém bylo podpořeno 6 projektů, v 
Praze to byly 3 projekty a po 1 projek-
tu podpořila Nadace Partnerství v 
Libereckém, Ústeckém, Královéhra-
deckém, Středočeském, Karlovar-
ském a Jihočeském. 

„V Praze jsme podpořili cyklistickou 
akci Pražské cyklozvonění nebo inter-
netové portály prahounakole.cz a ze-
lenamapa.cz. Prostřednictvím těchto 
webů by měla být například komuni-
kovaná kampaň Jdeme s vámi na 
úřad,“ vysvětluje koordinátor Gree-

nways pro Čechy, Jakub Smolík. Díky 
grantu se dále zkvalitní internetová 
prezentace Lichtenštejnských stezek, 
vyroste odpočívadla pro cyklisty, in-
line bruslaře u Vlkoše, Ždánic nebo u 
Roudnice nad Labem, kde vznikne 
zastřešené místo pro cykloturisty se 
stoly a lavicemi, stojany pro kola, in-
formační tabule i dětská prolézáčka.  

„Rozvoj cyklostezek v posledních le-
tech dokazuje jejich význam pro míst-
ní ekonomiku. Jak v bezprostředním 
okolí měst, tak podél vinařských nebo 
říčních Greenways vidíme nabalující 
se služby místních podnikatelů. Cyk-
lostezky jsou tedy nejen nejlevnější 
tělocvičnou pro všechny věkové kate-
gorie, ale i osami pro rozvoj podniká-
ní v perspektivních oborech turistiky a 
wellnes,“ říká Miroslav Kundrata, ředi-
tel Nadace Partnerství.  

Martin Gillár 

Projekty podél Greenways si rozdělily 600 tisíc Kč 

„Cílem soutěže Město stro-
mů je motivovat lidi všech 
věkových skupin, aby se 
prostřednictvím zajímavých 
a zábavných aktivit zapojili 
do zlepšování životního 
prostředí ve svém městě,“ 
uvádí Hana Zuchnická z 
Nadace Partnerství. Práce 
jednotlivých měst s veřej-
ností pak sehrála při výběru 
letošního vítěze soutěže 
největší úlohu. „Ocenili 
jsme, že se Uherské Hra-
diště dlouhodobě věnuje 
budování kvalitního prostře-
dí, a že do rozvoje města 
aktivně zapojuje své obyva-
tele i místní spolky,“ zmiňu-
je členka poroty a zástupky-

ně hlavního partnera soutě-
že, Hana Zmítková ze spo-
lečnosti Tetra Pak.  

Soutěž Město stromů pořá-
dá Nadace Partnerství pra-
videlně již od roku 2006. 
Prvním Městem stromů se 
stala Kroměříž a štafetu 
postupně přebrala města 
Tachov, Krnov, Havířov a 
Broumov. Vítěz letošní sou-
těže obdrží finanční prémií 
ve výši 50 tisíc Kč od spo-
lečnosti Tetra Pak a získá-
vá také jedinečnou možnost 
zúčastnit se prestižního 
mezinárodního klání Enten-
te Florale Europe (Evro-
pská kvetoucí sídla).      NP 

Uherské Hradiště vyhrálo 
soutěž Město stromů  
Celostátní sout ěž Město strom ů, kterou každoro čně 
pořádá Nadace Partnerství ve spolupráci s m ěstem 
Strakonice, vyhrálo Uherské Hradišt ě. Symbolické 
žezlo a titul M ěsto strom ů poputuje z východo české-
ho Broumova zp ět na Moravu.  

Obnova kulturního d ědictví údolí Desné o.s., Severo české 
 muzeum v Liberci a Technické muzeum v Brn ě pořádají 

 

II. MEZINÁRODNÍ SETKÁNÍ FLAŠINETÁ ŘŮ 

                        10. – 17. SRPNA 2011 
 

STŘEDA 10.8. - LIBEREC 
16:00 zahájení před libereckou radnicí  

ČTVRTEK 11.8.- LIBEREC 
vystoupení flašinetářů na různých místech Liberce - Plaza 
centrum, Benešovo náměsti, Šaldovo náměstí, Soukenné 
náměstí, Pražská ulice, Moskevská ulice 

16:00  zakončení setkání a koncert flašinetářů 
 v Severočeském muzeu. 

PÁTEK 12.8. -  HANUŠOVICE 
16:00-20:00  vystoupení flašinetářů na rychtě 

SOBOTA 13.8. – 8.PEKAŘOVSKÁ POUŤ 
 podrobný program pouti na na www.vresovka.cz  

NEDĚLE 14.8. – HANUŠOVICE, VELKÉ LOSINY  
13:00 -16:00  vystoupení flašinetářů na rychtě a v Ruční 
papírně Velké Losiny  

PONDĚLÍ 15.8. – BRNO 
koncert flašinetářů v expozici Technického muzea v Brně 

ÚTERÝ 16.8. -  BRNO 
veřejná produkce flašinetářů v ulicích města Brna 

STŘEDA 17.8. - BRNO 
veřejná produkce flašinetářů v ulicích města Brna 



strana 4strana 4strana 4strana 4    číslo 9 číslo 9 číslo 9 číslo 9 ....    

Podle zjišt ění Dětí Země se rozho-
řel zásadní spor mezi investorem 
dálnice D8-0805 Lovosice – Řehlo-
vice Ředitelstvím silnic a dálnic ČR 
a Správou CHKO Českého st ředo-
hoří o to, kdo zajistí desetiletou 
péči o vysazených 182 kus ů tohoto 
kriticky ohroženého stromu je řábu 
českého jako kompenza čního 
opat ření. V povolené výjimce ke 
škodlivému zásahu do jeho biotopů je 
totiž požadována jen jeho výsadba, 
nikoliv už následná péče. Podle od-
borníků tak může náročná práce na 
jejich vypěstování vyjít zcela nazmar. 

„Obávám se, že v tomto případě má 
máslo na hlavě spíše Správa CHKO 
České středohoří, která výjimku po-
volila, a Ministerstvo životního pro-
středí, které ji pak potvrdilo, neboť 
uložit náhradní výsadbu vzácného 
stromů bez následné péče je nerozu-
mné, zvláště když u obyčejných dře-
vin se ukládá péče aspoň pět let,“ 
nevěřícně kroutí hlavou Miroslav Pa-
trik z Dětí Země. 

Kauza je kuriózní hlavně v tom, že ve 
výjimce vydané MŽP v březnu 2003 
bylo uloženo vysadit 100 ks tohoto 
vzácného stromu i desetiletá péče, 
přitom tento strom se nachází v počtu 
asi 800 kusů jen v Českém středoho-
ří. 
Na základě dvou rozsudků Městské-
ho soudu v Praze ale výjimku v břez-
nu 2010 již nově povolila Správa 
CHKO České středohoří, která už 
péči paradoxně neuložila. A nepo-
mohlo ani odvolání Dětí Země, neboť 
ho Ministerstvo životního prostředí v 
červenci 2010 zamítlo a výjimku bez 
péče o stromy potvrdilo. 

Na základě této výjimky pak firma 
Narcis Slatina, s. r. o., vysadila v lo-
mu Prackovice 182 kusů náročně 
vypěstovaných sazenic, přičemž zjis-
tila, že bez péče dochází k ročnímu 
úhynu až třiceti procent stromků. Za 

deset let tak může zůstat už jen 12 
stromů a vynaložené statisíce korun 
mohou vyjít vniveč. Vysazené stromy 
byly ŘSD ČR předány v listopadu 
2010, přičemž firma i Lesy ČR, s. p., 
marně žádaly zajistit následnou péči. 

„ŘSD ČR se správně brání, že v po-
volené výjimce nemá péči o vysaze-
né vzácné stromy uloženu, nicméně 
bez vstřícné domluvy mezi ochranou 
přírody a dopravou nelze spor rozum-
ně vyřešit,“ myslí si dále Patrik. 

Podle něho může být řešením až zru-
šení této výjimky Městským soudem 
v Praze, který v srpnu 2010 od Dětí 
Země obdržel třetí žalobu, avšak roz-
sudek lze očekávat asi za 2 roky. V 
novém řízení by se pak péče dala 
uložit. 

Výstavba dálnice D8 přes České stře-
dohoří délky 16,4 km za asi 12 mld. 
Kč začala v listopadu 2007, přičemž 
se očekávalo, že bude dostavěna za 
tři roky. Avšak v červnu 2010 Krajský 
soud v Ústí nad Labem zrušil územní 
rozhodnutí, které nyní chybí pro asi 
stovku stavebních objektů na trase 
délky cca 5,5 km od Radejčína do 
Řehlovic. Chybějící pravomocné 
územní a stavební rozhodnutí lze 
očekávat nejpozději do léta 2012.  DZ 

Rozhořel se spor, kdo zajistí péči o vzácný jeřáb český 

ŘSD ČR nechalo vysadit 182 stromů, ale bez    
 péče mohou zahynout 

 Žádejte 70 000 Kč 
Nadace VIA vyhlásila grantové 
kolo Fondu místních iniciativ. 
České nestátní neziskové a p ří-
spěvkové organizace mohou žá-
dat o podporu ve výši až 70 000 
Kč na projekty, které se snaží v 
pozitivním slova smyslu zm ěnit 
své okolí.  

Cílem programu je podpora nových 
či rodících se myšlenek a nápadů v 
oblasti komunitního rozvoje obcí, 
měst a regionů a podpora realizace 
malých projektů. Program je určen 
pro lidi, kteří chtějí změnit něco ve 
svém okolí a nebojí se zapojit sebe 
a své sousedy do projektů. 

Podpo řeny budou projekty, které: 

• rozvíjejí a upevňují vztah lidí k 
místu, kde žijí, upevňují soused-
ské vztahy a rozvíjejí partnerské 
vztahy mezi všemi, kdo se podí-
lejí na místním dění;  

• podporují aktivní zapojování lidí 
do veřejných procesů a rozvoje 
komunity.  

Uzávěrka pro podání žádostí o 
grant je 27. července 2011. Více 
na  www.nadacevia.cz. 

Jedna z oplocenek, v níž je 182 kus ů sazenic vzácného stromu je řábu. 
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Rozdělí 30 mil. pro NNO 
Ministerstvo pro místní rozvoj dnes vyhlásilo další  
kolo programu podpory nestátních neziskových or-
ganizací. Pro kalendá řní rok 2012 má pro zájemce 
připraveno na 30 milion ů korun. 

„Chceme podpořit zajímavé projekty ze tří oblastí, které 
svým zaměřením odpovídají činnosti resortu,“ uvedl Ka-
mil Jankovský, ministr pro místní rozvoj. Hlásit se mohou 
tyto nestátní neziskové organizace se sídlem v České 
republice: občanské sdružení, obecně prospěšná společ-
nost, zájmové sdružení právnických osob, nadace a na-
dační fondy. „Maximální výše dotace může dosáhnout 
sedmdesáti procent rozpočtu projektu,“ doplnil ministr. 
Uzávěrka pro podání žádostí je 30. zá ří 2011 a další 
podrobnosti a podmínky jsou na webu MMR.  

Šéf šumavského národního 
parku zahájil porážení sto-
vek stromů v unikátním hor-
ském lese kolem Ptačího 
potoka na Modravě. Velko-
plošné nasazení motoro-
vých pil je v příkrém rozpo-
ru se zákony – které, jak v 
dubnu výslovně upozornil i 
ministr životního prostředí, 
ředitel Jan Stráský musí 
dodržet. Hnutí DUHA opa-
kovaně upozorňovalo sprá-
vu parku, že kácení bez 
příslušných povolení by 
bylo ilegální. Milovníci Šu-
mavy z různých míst repub-
liky se proto snažili ilegální-
mu kácení bránit přímo na 
místě. Hnutí DUHA zároveň 
podává podnět České in-
spekci životního prostředí, 
aby devastaci parku zasta-
vila.  

Zahájení kácení v okolí Pta-
čího potoka v Modravských 
slatích je porušením záko-
na a dalším selháním ředi-
tele Jana Stráského a jeho 
náměstka Jiřího Mánka. 
Hlídky Hnutí DUHA v polo-
vině července objevily tisíce 
stromů, které jsou připrave-

ny k pokácení, v místech, 
kde má domov jedna z po-
sledních českých populací 
tetřeva hlušce a také vzác-
ný datlík tříprstý nebo kulí-
šek nejmenší – naše nej-
menší sova. Kácení by hor-
ský les proměnilo v obrov-
skou, pustou holinu. 

Podle platného usnesení 
ministerstva životního pro-
středí musí Jan Stráský 
nejprve nechat posoudit 
důsledky plánovaného ká-
cení pro vzácnou přírodu, 
která je součástí soustavy 
Natura 2000, jak vyžaduje 
zákon o ochraně přírody a 
krajiny. Musí také získat 
speciální výjimky, jež pro 
plánované kácení zruší 
platnost zákona, podle kte-
rého se v národním parku 
nesmí ničit přírodní ekosys-
témy anebo poškozovat 
místa, kde žijí státem chrá-
něné druhy zvířat. Minister-
stvo životního prostředí 
zatím úplně selhává ve své 
řídící funkci vůči vedení 
národního parku a nečinně 
přihlíží porušování zákona. 
Proto dobrovolníci od dneš-

ního rána brání této proti-
právní činnosti vlastní pří-
tomností u jednotlivých 
stromů. 

Horský les v modravských 
slatích je domovem tetře-
va– legendárního pralesní-
ho ptáka o velikosti kroca-
na, který je kriticky ohrože-
ný vyhubením. Přitom prá-
vě v této době tetřevi vodí 
po lese před měsícem vy-
líhnutá mláďata. Mají zde 
jedno z posledních útočišť v 
České republice. Minister-
stvo životního prostředí 
uvádí, že tetřeví „populace 
na Šumavě je dnes jedinou 
reprodukceschopnou popu-
lací v rámci České republi-
ky“. První devastační káce-
ní, kde těžká technika vy-
tvořila až metr hluboké ko-
leje, na nedaleké Modrav-
ské hoře objevily hlídky 
Hnutí DUHA již v polovině 
července. 

„Šéfové národního parku 
opakovaně porušují zákon 
a ministerstvo životního 
prostředí tomu nečinně při-
hlíží. Takové jednání je v 
právním státě naprosto 

skandální a povede k další-
mu oslabení důvěry občanů 
ve státní instituce. Každý 
občan, chce-li pokácet 
strom, musí k tomu mít po-
volení, jinak mu hrozí poku-
ty a soudy. Ředitel národní-
ho parku kácí v pralese bez 
povolení a ministerstvo k 
tomu mlčí,“ uvedl Petr Ma-
chálek, ředitel Hnutí DUHA.  
Jaromír Bláha z Hnutí DU-
HA ho pak doplňuje:  „Úsilí 
o ochranu vzácných hor-
ských lesů v Modravských 
slatích před nepovoleným 
kácením mírumilovnou blo-
kádou se stává symbolem 
snahy o záchranu celého 
šumavského národního 
parku. Divoká příroda tu 
překáží dřevařským firmám  
i developerům. Podobné je 
to i na jiných místech ná-
rodního parku. Vykácení 
vzácných horských lesů by 
znamenalo faktický konec 
národního parku. Milovníci 
přírody z celé republiky 
před ilegálním kácením 
brání divokou přírodu, která 
je smyslem parku a kterou 
zde obdivují statisíce turis-
tů.”                   Hnutí Duha  

Milovníci Šumavy bránili 
kácení stromů v horských slatích 

Pro zástupce 33 soutěží-
cích obcí bylo 18.7.  v Do-
mamili připraveno slavnost-
ní vyhlášení výsledků sou-
těže Vesnice roku 2011. Z 
rukou hejtmana Vysočiny 
Jiřího Běhounka, zástupců 
MMR a MZe a poslanců 
Jany Fischerové a Františ-
ka Bublana bylo převzato 
celkem 19 cen. Tu nejvyšší 
– Zlatou stuhu získala obec 
Domamil.  „Nepatříme mezi 
obce, kteří jsou účastnický-

mi matadory. Nejsme ani 
nováčky v soutěži, ale po-
slední účasti v soutěži jsme 
velice dobře zúročili. Loni 
jsme získali bílou stuhu, 
letos jsme ji doplnili zlatou. 
Je to zásluha každého jed-
noho z téměř 300 obyvatel 
Domamile. Je to jejich zá-
sluha a moc bych si i za ně 
přál uspět v celostátním 
kole,“ uvedl starosta Doma-
mile Radek Menčík. 

Jitka Svatošová  

Domamil: Vesnice roku Vysočiny 
voněla sýrem a vínem 
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REGION POŠEMBEŘÍ – 
Šanci obnovit zaniklé ces-
ty, vytvo řit nové stezky a 
trasy, vysadit aleje, zp ří-
stupnit dosud zapomenu-
tá místa Pošembe ří dává 
zbrusu nová oblast v do-
tačním Strategickém plá-
nu LEADER v Regionu 
Pošembe ří. Spolu s další-
mi již tradi čními tématy 
bude vyhlášena 22. srpna.  

Do V. výzvy LEADERu při-
pravuje Místní akční skupi-
na (MAS) Region Pošem-
beří zcela novou tematic-
kou oblast s názvem CES-
TY A MÍSTA – propojení 
regionu. Cílem je podpořit 
obnovu a vznik rozhleden, 
oživit přírodní památky, 
opuštěné sady, polní cesty 
a související aleje či vytvořit 
přehlednou síť tras a stezek 
pro aktivní trávení volného 
času.  

Kdo se m ůže pustit do 
příprav projektu na ožive-
ní krajiny? 

O dotaci ve výši až 500 tisíc 
korun mohou žádat obce, 
neziskové organizace a 
zájmová sdružení, země-
dělci a podnikatelé z oblasti 
cestovního ruchu. 

Na kdy se p řipravit? 

V. výzva bude vyhlášena 
22. srpna a projektové žá-
dosti bude MAS Region 
Pošembeří přijímat od 19. 
do 21. září. Mezi žadatele 
rozdělí přes sedm milionů 
korun. 

Krom ě zmiňovaných cest 
bude možné žádat do již 
tradi čních oblastí: 

1) NÁŠ DOMOV – atraktiv-
ní obce pro bydlení a 
relaxaci – zlepšování 
vzhledu obcí  

2) NÁŠ DOMOV – dobré 
místo pro současný i 
budoucí život – investice 
do občanské vybave-
nosti, volnočasových 
aktivit apod. 

3) NÁVRAT KE KOŘE-
NŮM – cestou našich 
předků – ochrana a oži-
vení kulturního a přírod-
ního dědictví 

Zájem o jarní výzvu byl 
rekordní 

Do IV. jarní výzvy programu 
LEADER se v Pošembeří 
přihlásilo dosud nevídaných 
35 projektů, přičemž jeden 
byl vyřazen při kontrole při-
jatelnosti. Celková požado-
vaná suma dotací více než 
dvojnásobně převýšila pěti-
milionovou alokaci pro jarní 
kolo.  

Největší zájem žadatelé 
projevili o investice do ob-
čanské vybavenosti. Z 19 
podaných projektů jich 
sedm získá podporu. V ob-
lasti zlepšování obecní in-
frastruktury uspěly čtyři pro-
jekty z osmi a obnově kul-
turního dědictví se budou 
věnovat dva projekty ze 
šesti přihlášených. Jediný 

zástupce drobných podni-
katelů neuspěl.  

Region Pošembeří o celko-
vé rozloze přes 252 km2 se 
nachází ve Středočeském 
kraji na východní hranici 
Prahy. Do Pošembeří spa-
dá 37 obcí s celkovým po-
čtem obyvatel téměř 36 
tisíc. Územím Pošembeří 
protékají dvě místně vý-

znamné říčky Šembera a 
Výmola, které se vlévají do 
Labe. Region Pošembeří se 
rozkládá od Šestajovic a 
Sibřiny na západě území, 
přes Úvaly, Český Brod až 
po Chrášťany na východě. 
Od Mochova na severu až 
po Kozojedy na jihu. 

Štěpánka Šoupalová 

Ať ožijí cesty, stezky, aleje! 

 Fuksa zrušil dotace pro nové 
bioplynové stanice v rámci PRV 
Ministr zem ědělství Ivan Fuksa s ohledem na situ-
aci v oblasti obnovitelných zdroj ů energie dal po-
kyn k zastavení administrace žádostí na výstavbu 
bioplynových stanic. 

Jedná se o žádosti z 13. kola PRV  - b) výstavba a 
modernizace bioplynové stanice, opatření III.1.1 Diver-
zifikace činností nezemědělské povahy. Hlavním dů-
vodem tohoto kroku je reflektování dalšího vývoje v 
oblasti obnovitelných zdrojů energie v rámci Evropské 
unie a zároveň s tím souvisejících kontextů na poli 
agro – potravinářské produkce. Ukazuje se také, že 
hrozí riziko neúměrného nárůstu výkupu dotované 
energie. Dalším důvodem je úspora finančních pro-
středků. Bioplynové stanice se budou moci dál stavět, 
ovšem bez dotací. Využití cíleně pěstované biomasy 
nadále bude představovat nezastupitelnou roli v ener-
getické koncepci. Nicméně Ministerstvo zemědělství 
bude hledat efektivnější způsob podpory obnovitel-
ných zdrojů energie.              Tereza M. Dvo řáčková  
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Rada kraje Vysočina dnes 
dala zelenou dalším dvěma 
silničním opravám, které se 
promítnou do celkového 
vzhledu obcí a budou mít 
pozitivní vliv na zvýšení 
bezpečnosti provozu v Rou-
chovanech a v Žirovnici. Už 
v srpnu odstartuje oprava 
křížení silnic II/399 a II/396 
v intravilánu obce Roucho-
vany v blízkosti náměstí. 
Společně s městem Žirovni-
ce bude Vysočina průběžně 
opravovat také úsek místní 
Smetanovy ulice III/1329 v 
délce zhruba kilometr mimo 
zastavěnou část města. "Ve 
vybraném úseku bude pro-
váděna rekonstrukce silnič-
ních vrstev recyklací za 

studena. Do Žirovnice se 
vrátíme ještě po zimě a do-
končíme opravu 400 metrů 
silnice v zastavěné části 
města. V tu chvíli dojde v 
režii města např. i na chod-
níky nebo vjezdy," uvedl 
náměstek hejtmana pro 
oblast dopravy Libor Joukl. 

Křížení silnic II/399 a II/396 
v intravilánu obce Roucho-
vany v blízkosti náměstí 
bude opraveno na přelomu 
října a listopadu letošního 
roku. "Rekonstrukcí za 7,6 
miliónů korun dojde k rozší-
ření vozovky, zlepšení úhlu 
napojení. Přednost v jízdě 
je v současné době v křižo-
vatce "zalomená" a sleduje 
průběh silnice II/399. Tato 

bude změněna na směr 
Dalešice - Rešice, tím do-
jde ke zlepšení přehlednosti 
křižovatky a zvýšení bez-
pečnosti provazu. Boční 
rozhled pro výjezd z II/399 
od Dalešic se vylepší osa-
zením zrcadla," popisuje 
novinky v Rouchovanech 
Hana Strnadová, vedoucí 
krajského odboru dopravy a 
silničního hospodářství. 
Součástí rekonstrukce kři-
žovatky jsou i investice ob-
ce Rouchovany - chodníky, 
opěrná zeď, úprava kanali-
zace přeložky inženýrských 
sítí.  

Stavební práce za více než 
15 miliónů korun na vytipo-
vaném úseku silnice 

III/1329 v délce zhruba kilo-
metr budou v Žirovnici roz-
děleny do dvou let. Přes 
zimu bude silnice průjezd-
ná. Rekonstrukce silnice  v 
tomto případě přestavuje 
kompletní výměnu kon-
strukčních vrstev vozovky.  
S ohledem na okolní zá-
stavbu, přilehlé chodníky a 
vjezdy  bude snížena nive-
leta vozovky v zastavěné 
části cca o 10 cm. Město 
Žirovnice plánuje rekon-
strukci  vodovodu a kanali-
zace, vybudování parkova-
cích stání, revizi veřejného 
osvětlení a přeložky inže-
nýrských sítí v nutném roz-
sahu. 

Jitka Svatošová 

Rouchovany dostanou novou křižovatku 
a Žirovnice novou silnici 

Obec Teplýšovice získala ve st ře-
dočeském kole sout ěže Vesnice 
roku 2011 Zelenou stuhu za pé či o 
životní prost ředí.  

Odborná komise tak ocenila dlouhole-
tou snahu vedení obce i jejích obyva-
tel o údržbu zeleně, obnovu alejí, re-
mízů a vodních ploch.  Zelená stuha 
ozdobí novou obecní vlajku, která 
bude spolu s novým obecním znakem 
představena 20. srpna při Teplýšovic-
kých slavnostech. 

„Zelená stuha pro nás znamená moc, 
doposud jsme takové ocenění nedo-
stali, i když jsme se do soutěže Ves-
nice roku zapojili už potřetí. Žijeme v 
krajině, která je pěkná sama o sobě, i 
bez našeho přičinění. Je ale příjemné 
si prostřednictvím ocenění ověřit, že 
práce, kterou jsme v této oblasti v 
uplynulých pěti letech udělali, nebyla 
marná. Neděláme to jen pro sebe, ale 
hlavně pro naše děti a děti jejich dětí. 

Napravujeme tak křivdy minulého 
režimu, kdy se rozoraly meze nebo 
vybudovaly meliorace bez napojení 
na rybníky, takže se z krajiny postup-
ně ztrácí voda. Opatřeními, která nyní 
realizujeme, chceme zajistit budou-
cím generacím kvalitní životní pro-
středí, alespoň takové, jaké máme 
dnes,“ řekl místostarosta Miroslav 
Kratochvíl. 

V současné době například Teplýšo-
vičtí dokončují projekt revitalizace 
vodních ploch v místní části Kochá-
nov, na nějž dostali dotaci z minister-
stva životního prostředí. Jeho sou-
částí je odbahnění dvou rybníků, vy-
budování dvou tůní a přeměna melio-
račních struh v otevřenou vodoteč. 
Přispěje to nejen ke zlepšení vzhledu 
krajiny, ale také k ochraně živočichů, 
kteří v území žijí, mimo jiné zmijí, čol-
ků a žab. 

Krajinotvorná opatření, která Teplýšo-

vice realizují, vycházejí ze studie, 
kterou nechal zhruba před pěti lety 
zpracovat mikroregion CHOPOS. 
Studie počítá s obnovou starých cest, 
alejí, remízů a mezí, navrhuje vznik 
nových vodních ploch. „Používáme ji 
jako nástroj a čerpáme z ní nápady,“ 
dodal Miroslav Kratochvíl.  

Komise, která obec v krajské soutěži 
Vesnice roku hodnotila, podle něj 
ocenila i to, že nové rybníky v regionu 
staví také soukromí investoři. Líbily 
se jí i upravené zahrádky před domy 
v Teplýšovicích, o které se starají 
sami obyvatelé. 

Ocenění znamená také finanční od-
měnu ve výši 400 000 korun. Obec ji 
plánuje investovat opět do projektu v 
oblasti životního prostředí. Uvažuje 
například o nákupu profesionální 
techniky na údržbu zeleně a veřej-
ných prostranství.         .  
                             Jaroslava T ůmová 

Obec Teplýšovice získala v krajském kole 
Vesnice roku 2011 Zelenou stuhu  
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Zapojujete občany do roz-
voje vaší obce, města, mi-
kroregionu nebo kraje? 
Spolupracujete s neziskový-
mi organizacemi? Pak při-
hlaste svůj úřad do soutěže 
O lidech s lidmi – cena za 
podporu místní demokracie. 
Kromě prezentace svých 
zkušeností se můžete inspi-
rovat nápady od svých kole-
gů a možná i vyhrajete oce-
nění ministra nebo euroví-
kend (letenku a ubytování) 
pro 2 osoby a další ceny. 

Centrum pro komunitní prá-
ci střední střední Čechy 
vyhlásilo osmý ročník sou-
těže o nejlepší zapojení 
veřejnosti „O lidech s lidmi 
– cena za podporu místní 
demokracie a spolupráci s 
NNO“. Obdobné soutěže 
probíhají také v Polsku, 
Maďarsku a na Slovensku. 
Soutěž je určena pro obce, 
města, městské části, mi-
kroregiony, místní akční 
skupiny, krajské úřady a 
další instituce státní správy 
a samosprávy, které: 

zorganizovaly účast občanů 
v rozvoji obce nebo regionu 
a přispěly tak ke zvýšení 
jejich podílu na rozhodová-

ní, a zároveň/nebo 

spolupracují a podporují 
nevládní neziskové organi-
zace a na principu partner-
ství je zapojují do regionál-
ního rozvoje. 

Do soutěže se mohou při-
hlásit instituce, které zapoji-
ly veřejnost do rozvoje obcí, 
měst, mikroregionů a regio-
nů, a to nejrůznějšími for-
mami. Například účastí ve-
řejnosti v komunitním plá-
nování (komunitní plánová-
ní sociálních služeb), při 
tvorbě veřejných prostran-
ství, při regeneraci panelo-
vých sídlišť, při společném 
strategickém plánování s 
veřejností apod. Naopak za 
zapojování veřejnosti nepo-

važujeme obecní slavnosti, 
setkání rodáků a podobné 
akce. 

Cílem soutěže je podpořit 
principy občanské společ-
nosti, zapojit do veřejného 
života nevládní neziskový 
sektor a občany, podpořit 
transparentní prvky rozho-
dování do místní samosprá-
vy – zamezit korupci. 

Přihlásit lze projekty ukon-
čené v letech 2009 a 2010. 
V soutěži může mít jeden 
účastník přihlášeno i více 
projektů. Uzávěrka přihlá-
šek je v 15. srpna 2011. 
Soutěž je pořádána za fi-
nanční podpory Velvysla-
nectví Spojených států 
amerických v Praze.  

Z přihlášených projektů vy-
bere porota složená z nezá-
vislých odborníků nejlepší 
projekty, které budou poslé-
ze hodnoceny přímo na 
místě. Vítězové budou vy-
hlášeni na konferenci k té-
matu, která se uskuteční v 
říjnu 2011. Vítěze čeká eu-
rovíkend pro dvě osoby. 
Další ocenění získají komu-
nikační techniku, která jim 
pomůže lépe pracovat a 
komunikovat s veřejností.  

Přihlášku ke stažení najde-
te ZDE, podrobná pravidla 
účasti v soutěži pak TADY. 
Přihlášku můžete vyplnit i 
ELEKTRONICKY. Důležité 
informace naleznete i na 
www.olidech-slidmi.cz 

Zajímá Vás názor veřejnosti? Zapojujete občany do rozhodování? 

Můžete vyhrát eurovíkend 

Obec Honezovice vyhrála v 
lońském ro čníku sout ěže „O lidech 
s lidmi“ první místo s projektem 
„Naše náves“. Odm ěnou, kterou 
připravilo CpKP st řední Morava, 
byla mj. i studijní cesta do Bruselu. 
Netušili jsme, co se pod tímto ná-
zvem skrývá. 12. dubna jsme odjíž-
děli do Bruselu plni o čekávání. 

První den nás čekal seminář v Evrop-

ském parlamentu k budoucnosti 
strukturálních fondů. Večer jsme na-
vštívili koncert vážné hudby. V Čes-
kém domě vystupovalo pod záštitou 
J.E. Paní Mileny Vicenové, velvyslan-
kyně – stálé předstvitelky České re-
publiky při Evropské unii Sedláčkovo 
Kvarteto. 

Druhý den byla na programu návště-
va Evropského hospodářského a so-

ciálního výboru, kde jsme se mohli 
účastnit prvního zasedání studijní 
skupiny – Budoucnost programu LE-
ADER. Zasedání měl na starosti náš 
průvodce pan Haken, přítomen byl 
poradce ministra zemědělství p. Po-
spíšil. Dále se schůzky účastnili zá-
stupci jednotlivých členských států 
EU a zástupci Evropské komise. Bylo 

Loňský vítěz soutěže vyhrál studijní cestu do Bruselu 
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V letošním desátém ro čníku do-
pravní sout ěže Cesty m ěsty se le-
tos utká 32 m ěst z celé České re-
publiky. Nadace Partnerství chce 
sout ěží zviditelnit a odm ěnit kvalit-
ní dopravní řešení realizovaná v 
České republice, která se mohou 
stát inspirací pro ostatní.  

V těchto dnech navštěvuje soutěžní 
návrhy odborná komise, která je po-
suzuje přímo na místě. Prohlídka po-
slouží komisi jako podklad ke koneč-
nému rozhodnutí o vítězích. Generál-
ním partnerem soutěže je společnost 
Škoda Auto, záštitu opět poskytlo 
Ministerstvo dopravy ČR prostřednic-
tvím oddělení BESIP.  

„Mezi vítězná řešení rozdělí letos Na-
dace Partnerství rekordních 400 tisíc 
korun a dále udělí zvláštní věcné ce-
ny za více než 100 tisíc korun. Vítěze 
slavnostně vyhlásíme 22. září 2011 v 
Napajedlech, která se stala jedním z 
výherců předchozího ročníku. Datum 
není náhodné, vztahuje se k ukonče-
ní Evropského týdne mobility,“ uvádí 
koordinátor soutěže Oldřich Staněk z 
Nadace Partnerství. 

Do letošního kola soutěže Cesty 
městy poslaly své zástupce všechny 
kraje ČR. Svou účastí v soutěži chce 
32 měst a obcí ukázat, jak reagují na 
neustále rostoucí intenzitu automobi-
lové dopravy a představit své recepty 

na zvýšení bezpečnosti silničního 
provozu. „Soutěž Cesty městy pouka-
zuje na dopravní řešení, která re-
spektují pohyb a setkávání chodců, 
prostor pro cyklisty i potřeby parková-
ní nebo zásobování. Tedy nejen jízdu 
motorových vozidel,“ doplňuje Sta-
něk. V praxi to obvykle znamená zú-
žení jízdních pruhů pro automobily a 
naopak rozšíření chodníků, posílení 
zeleně nebo vymezení zvláštních 
pruhů pro cyklisty. Od roku 2002 bylo 
v soutěži hodnoceno 206 projektů, 55 
z nich bylo oceněno a Nadace Part-
nerství jim udělila finanční odměny v 
hodnotě více než 2,7 milionu korun. 

NP 

Soutěž Cesty městy: komise hodnotí projekty 

V sobotu 23. července 
bylo v Be ňově slavnostn ě 
otev řeno nov ě zrekon-
struované fotbalové h řiš-
tě. Mužstvo FC Be ňov tak 
po 14 m ěsících bude op ět 
hrát v domácím prost ředí 
a na novém trávníku. 

Rekonstrukce hřiště byla 
zahájena v roce 2010 a v 
dubnu tohoto roku byl pro-
jekt „Modernizace fotbalo-

vého hřiště FC Beňov“ do-
končen. Podařilo se provést 
rozsáhlé zemní a výkopové 
práce, instalovat kompletní 
zavlažovací systém s čer-
pací stanicí a založit nový 
trávník. Pořízena byla i 
technika na údržbu herní 
plochy hřiště. Rekonstrukce 
navázala na drobné staveb-
ní úpravy, které v předcho-
zích 5 letech realizovali 
svépomocí členové a příz-

nivci FC Beňov. 

Rozpočet rekonstrukce činil 
více než 750 000 Kč a reali-
zována byla s pomocí dota-
ce 643 000 Kč, získané 
prostřednictvím Místní akč-
ní skupiny (MAS) – Partner-
ství Moštěnka z Programu 
rozvoje venkova LEADER.  

MAS – Partnerství Moštěn-
ka podpořila v letech 2009 
– 2011 z programu LEA-

DER i další projekty zamě-
řené na rozvoj sportu na 
venkově. Kromě moderni-
zace fotbalového hřiště v 
Beňově to byly rekonstruk-
ce sportovního areálu v 
Horním Lapači, pískového 
a antukového hřiště ve Věž-
kách, sportovního areálu TJ 
Prusinovice nebo sokolovny 
v Dřevohosticích. 

Marie Tesa řová 

Beňov má přes LEADER zrekonstruované hřiště 

Loňský vítěz soutěže vyhrál studijní cestu do Bruselu 
velmi přínosné vidět, jak se takovéto 
zasedání připravuje a probíhá. Zá-
stupci jednotlivých zemí přednášeli 
své zkušenosti s programem LEA-
DER a místními akčními skupinami. 
Většina z nich ho hodnotila kladně, 
zástupci Evropské komise upozorňo-
vali na problematiku výběrových říze-
ní a špatné průhlednosti čerpání fi-
nancí.  

Diskuse se rozvinula nad rozšířením 
metody LEADER také do měst. Do-
posud slouží prostředky LEADRU 
pouze pro venkovské regiony. Dalším 
možným rozšířením by mohlo být za-

měření také na profesní vzdělávání 
dospělých, na sociální služby, podpo-
ru zaměstnanosti atd.  Navrhovate-
lem  využití metody LEADER v dal-
ších operačních programech, které 
plní cíle na venkově, byl pan Haken. 
Jeho návrh se setkal s podporou pří-
tomných a byl zapracován do doporu-
čení k dalšímu jednání. 

Odpoledne jsme si prohlédli historic-
ké centrum Bruselu, při zpáteční ces-
tě jsme si nenechali ujít zastávku u 
Atomia. 

Při příjezdu domů nám už bylo jasné, 
co si pod studijní cestou představo-

vat. Dva dny v Bruselu naplněné zají-
mavým programem. Velkým příno-
sem pro nás účast na zasedání stu-
dijní skupiny, kdy jsme mohli slyšet 
názory na místní akční skupiny z ji-
ných zemí EU. Obohacující také byl 
nový pohled p. Hakena na budouc-
nost programu LEADER.  

Závěrem bych chtěla poděkovat panu 
Hakenovi, který se nám věnoval i 
přes svoje pracovní vytížení a ukázal 
nám život v evropských institucích z 
blízka. Poděkování patří i panu Zíva-
lovi, který byl naším průvodcem. 

Iva Fictumová 
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Tento zpravodaj byl vytvo řen za finan ční pomoci Ministerstva životního prost ředí. 
 Za obsah tohoto dokumentu je výhradn ě odpov ědné CpKP a nelze jej v žádném 

 případě považovat za názor Ministerstva životního prost ředí. 

Ministerstvo životního prost ředí v 
těchto dnech rozesílá oznámení o 
návrhu na rozší ření chrán ěné kra-
jinné oblasti Koko řínsko o část 
Dokeska s novým názvem CHKO 
Koko řínsko – Mách ův kraj. V ob-
lasti se vyskytuje 96 zvlášt ě chrá-
něných druh ů rostlin a 163 zvlášt ě 
chrán ěných druh ů živo čichů. 

„Cílem rozšíření CHKO o oblast Má-
chova kraje je sjednotit a zefektivnit 
ochranu přírody na území přírodověd-
ně i krajinářsky unikátním. Díky rozší-
ření chráněné krajinné oblasti se na-
víc zjednoduší administrativa - dnes 
tady totiž působí najednou několik 
institucí, které mají ochranu přírody 

na starosti,“ říká ministr Tomáš Cha-
lupa. 

Předkládaný návrh také odstraní ne-
dostatky ve vymezení zón ochrany 
přírody ve stávající CHKO Kokořín-
sko nebo propojí oblasti Kokořínska a 
Dokeska. V neposlední řadě by také 
nová CHKO Kokořínsko – Máchův 
kraj mohla tuto unikátní oblast přiblížit 
většímu okruhu návštěvníků. 

Záměr byl během let 2009 až 2011 
důkladně projednán se zástupci 
všech samospráv v regionu a hlavní-
mi hospodařícími subjekty. Předklá-
daný materiál je výsledkem těchto 
jednání a zohledňuje většinu obdrže-

ných připomínek, které se týkaly hlav-
ně úpravy hranic nebo změny zonace 
navrhované chráněné krajinné oblas-
ti. Návrh podporuje většina starostů 
obcí, kterých se připravované rozšíře-
ní týká. 

Po projednání návrhu na vyhlášení 
a vypo řádání p řipomínek bude ná-
sledovat p říprava na řízení vlády o 
vyhlášení CHKO, jeho projednání v 
meziresortním p řipomínkovém ří-
zení a předložení vlád ě ke schvále-
ní. Poté, co kabinet nařízení vlády 
odsouhlasí, bude proces vyhlašování 
CHKO dokončen. 

MZP 
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Ministerstvo životního prostředí oznámilo návrh 
na vyhlášení CHKO Kokořínsko - Máchův kraj 

„Obce a města jsou pro 
Ministerstvo životního pro-
středí v jednání přirozenými 
partnery, řešení problemati-
ky životního prostředí také 
vyžaduje spolupráci všech 
částí společnosti,“ řekl mi-
nistr Tomáš Chalupa. „V 
čele obcí i měst jsou volení 
zástupci, kteří mají odpo-
vědnost a je v našem zájmu 
nastavit se samosprávami 
jasnou a efektivní komuni-
kaci,“ dodává. 

Dohoda zavazuje ke vzá-

jemné spolupráci v oblas-
tech udržitelné ochrany, 
správy a plánování kraji-
ny a složek životního pro-
středí jako jsou ovzduší, 
voda, horniny, p ůda, or-
ganismy, ekosystémy a 
energie. Díky tomu dojde 
k provázání obou úrovní 
veřejné správy, tj. místní 
a centrální, která je repre-
zentována Ministerstvem 
životního prost ředí. 

Svaz měst a obcí (SMO 
ČR) bude MŽP předávat 

praktické zkušenosti míst-
ních samospráv. Poznatky 
z praxe pak budou využi-
ty ke zjednodušení systé-
mu tak, aby se odbourala 
například zbyte čná admi-
nistrativní a byrokratická 
zátěž pro žadatele o ev-
ropské fondy. 

MŽP se oproti tomu zava-
zuje, že se SMO ČR bude 
konzultovat návrhy legisla-
tivních předpisů, které se 
týkají municipální sféry a 
místních samospráv nebo 
že bude SMO ČR zapojovat 
do činnosti výborů, komisí a 
pracovních skupin, které 
formulují budoucí politiky 
týkající se měst a obcí. Se 

SMO ČR bude ministerstvo 
také spolupracovat napří-
klad na formulaci priorit k 
čerpání evropských fondů a 
zohlednění potřeb místních 
samospráv v programových 
dokumentech MŽP. 

Rámcová témata spoluprá-
ce budou účastníci Dohody 
pravidelně konkretizovat 
formou Akčního plánu a to 
vždy na dvouleté období. 
Jeho plnění bude po skon-
čení daného období vyhod-
noceno.  První Akční plán 
na roky 2011-2012 bude 
připraven do 31. srpna 
2011. 

Michaela Jendeková 

Ministerstvo životního prostředí a Svaz měst 
a obcí uzavřely dohodu o vzájemné spolupráci 
Ministerstvo životního prost ředí a Svaz m ěst a obcí 
se v zájmu ochrany a zlepšování stavu životního pro -
středí v České republice dohodly na vzájemné spolu-
práci, která p ředstavuje p ředevším moderní a efektiv-
ní veřejnou správu. 


